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Profsàjungø þinios

Átampà  kolektyve padës áveikti
ir psichologas

Ðiemet  AB „ORLEN Lietuva“ numaty-
tas etatø maþinimas lydimas kaip niekad
didelës átampos. Darbuotojai kankinami
netikrumo, nerimo ir baimës, o kai kurie
viduriniosios grandies vadovai átampà dar
didina nesugebëdami su þmonëmis civi-
lizuotai bendrauti. Todël ir Naftininkø pro-
fesinës sàjungos vadovei Virginijai Vilimie-
nei, ir teisininkui Ramûnui Bertuliui metas
itin sunkus: ið vienos pusës tenka daug
bendrauti ir aiðkinti darbuotojams, ið ki-
tos – „susiremti” su administracija.

„Apie tai, kad bus maþinama darbuo-
tojø, þinojome jau sausio mënesá. Kaip
áprasta tokiu atveju, prasideda konsul-
tacijos, taèiau kaþkodël kai kurie vado-
vai nenori, negali ar neturi laiko su mu-
mis bendrauti. Be to, kai kuriø vadovø
pasikeitimas taip pat kelia átampà kolek-
tyve, nors tai ir yra visiðkai natûralu: reikia
laiko darbuotojams apsiprasti su tokia
kaita “, - pasakoja V. Vilimienë.

Todël bendrovë pasamdë psichologà,
kuris, bendraudamas su þmonëmis, ban-
dys átampà kolektyve sumaþinti. Profe-
sinë sàjunga sveikina toká þingsná, nes
jau kurá laikà apie tokio specialisto reika-
lingumà kalbëjo ir ji ne kartà kalbëjo.

Kai kuriuos vadovus
dar trikdo profsàjunga

Itin didelë átampa ðiuo metu tvyro Par-
davimø skyriuje, kur ketinama atleisti
ðeðis darbuotojus. „Ðiame skyriuje nor-
maliomis sàlygomis nëra lengva dirbti,  -
èia visada didesnë átampa nei kitur, o
kolektyvà dar yra sukrëtæs ir nelaimingas
atsitikimas, susijæs su viena jauna dar-
buotoja. Kas gali atmesti galimybæ, jog
stresas darbe prie to neprisidëjo?“, - re-
toriðkai klausia profsàjungos vadovë.

Suþinojæ, kad bus maþinama darbuo-
tojø, profesinës sàjungos atstovai pradë-
jo susitikinëti su administracija, kuri - kaip
jau áprasta - privalo pagrásti tokio þingsnio
bûtinybæ, iðsamiai iðaiðkinti, kaip bus
tvarkomasi atsisakius kai kuriø darbuo-
tojø. Turëdami atitinkamos informacijos
profsàjungos atstovai ja pasidalijo ir su

IÐEIÈIØ  PAIEÐKOS –
PER KONSULTACIJAS

BEI DISKUSIJAS

padalinio darbuotojais. Deja, ðie ið savo
vadovø dar nebuvo girdëjæ apie tokius
pertvarkymus.

Iðklausæ þmoniø nuomonës, profsàjun-
gos atstovai paprastai vël susitinka su
administracija konsultaciniame posëdyje
ir teikia savo pasiûlymus, dël kuriø vyks-
ta derybos.

„Bet ðá kartà  kai kuriems vadovams
nepatiko tokie demokratiðki profsàjun-
gos veiksmai. Tai, kad informavome
þmones, kai kuriuos administracijos at-
stovus net supykdë: mûsø klausë, kodël
mes “taip darome”, ir pan. Teko paaiðk-
inti, kad nuo seno taip veikiame. Juk tik
per nuolatiná keitimàsi informacija iki ðiol
yra pavykæ iðvengti aðtresniø konfliktø –
mitingø ar streikø.  Be to, tokia procedûra
yra numatyta ir kolektyvinëje sutartyje“, -
pasakoja V. Vilimienë.

Kolektyvinës sutarties
paþeisti neleisime

Pasak Naftininkø profsàjungos pirmi-
ninkës, ne ið karto pavyko administracijà
átikinti, kad mûsø metodai teisëti ir teisin-
gi, bet jau geguþës 7-àjà ávykusiame
konsultaciniame susitikime, atrodo, dar-
buotojø atstovai buvo iðgirsti. „Sudarëme
tokià tvarkà, kad esant konkretiems
skaièiams (kiek etatø bus maþinama),
pirmiausia darbuotojus informuos darb-
davio atstovai, po to su þmonëmis ben-
draus profsàjunga. O konkreèiu Par-
davimø skyriaus atveju pavyko sudaryti
kriterijø lentelæ (atrenkant, kà reikia atleis-
ti) bendrai visam skyriui, neiðskiriant në
padaliniø. Taip pasiûlë darbuotojai, taip
mums pavyko árodyti darbdaviui“, - sëk-
mingu derybiniu ëjimu dalijasi profsàjun-
gos pirmininkë.

Be to, profsàjunga pasiûlë maþinti
maþiau etatø nei buvo numatyta, ir tai at-
likti per ilgesná laiko tarpà, t.y. iki kitø metø.

Minëtame posëdyje Naftininkø profsà-
jungos þmonës pareikalavo, kad nebûtø
terorizuojami ir þeminami darbuotojø at-
stovai, kurie darbo metu neva  „per daug
bendrauja“ su darbuotojais.

Taip pat papraðyta paaiðkinti, kodël á
minëtà skyriø priimama naujø darbuo-
tojø, kai atleidinëjami jau dirbantys. Pa-
sirodo, priimamieji dirba tik su tam tikrais
projektais, kuriems vykdyti turi atitinka-
mos patirties.

Konsultacijomis ir diskusijomis profe-
sinës sàjungos atstovai liko patenkinti.
Dþiaugiamasi, jog rastas  sutarimas dël
geresnio bendradarbiavimo. Profesinë
sàjunga dëkinga personalo direktorei
Birutei Jedlinski uþ pastangas iðlaikyti
abiejø ðaliø gerus santykius.

PIRMÀ KARTÀ
PO DAUGELIO METØ

JONAVOJE BUVO PAMINËTA GEGUÞËS
PIRMOJI. Jonavos profesiniø sàjungø
susivienijimo (JPSS) iniciatyva surengtos
draugiðkos eitynës miesto gatvëmis. Pasak jø
sumanytojo ir organizatoriaus JPSS
pirmininkës pavaduotojo Juozo Adomaièio,
jonaviðkiai mielai bûtø prisijungæ prie didesnio
renginio Vilniuje arba Kaune, taèiau ilgai
nesulaukæ þiniø apie Lietuvos profesiniø
sàjungø konfederacijos (LPSK) planus, patys
ëmësi orgnizuoti eitynes.

„Tarptautinæ darbuotojø solidarumo dienà
bûtina paminëti, tai – atsakomybës prieð tuos, kurie þuvo kovodami uþ
darbuotojø teises, klausimas. Todël ir nusprendëme nors eitynëmis paþymëti
ðià dienà“, - pasakojo J. Adomaitis.  Jo teigimu, draugiðkomis eitynës
pavadintos todël, kad buvo kvieèiami ne vien profesiniø sàjungø nariai, o ir
kitø organizacijø atstovai. Dël to per ðá renginá ir nebuvo keliamos darbuotojø
problemos ar reikalavimai, o siekiama draugiðkai paminëti darbo dienà, kuri
aktuali ne tik darbuotojams, bet ir darbdaviams, o juo labiau miesto savivaldai.
„Nors reikalauti, þinoma, visada yra ko, bet mes ðvæsdami norëjome atkreipti
dëmesá á darbuotojus“, - dëstë Juozas.

Su jonaviðkiais profsàjungininkais eitynëse dalyvavo ir LPSK Kauno
regioninio centro atstovai, taip pat – nemaþas bûrelis Jonavos
socialdemokratø partijos nariø kartu su skyriaus pirmininku ir rajono meru
Mindaugu Sinkevièiumi.

Kadangi Jonavoje nëra tokios “pagrindinës gatvës”, kaip Gedimino
prospektas Vilniuje ar Laisvës alëja Kaune, organizatoriai sugalvojo marðrutà,
prasidëjusá Vasario 16-osios ir Verbø gatviø sankryþoje ir atvedusá ðventës
dalyvius á Santarvës aikðtæ.

Èia Geguþës pirmosios iðtakas priminë bei mintimis apie atgimusá Jonavos
profesiniø sàjungø susivienijimà pasidalijo JPSS pirmininkë Birutë
Daðkevièienë (nuotr.), pavaduotojas J. Adomaitis. LPSK Kauno regioninio
centro pirmininkas Ramûnas Narbutas pakvietë tylos minute pagerbti
darbininkus, kurie þuvo reikalaudami oriø darbo sàlygø. Meras M. Sinkevièius
pasidþiaugë, kad eitynës draugiðkos, nenukreiptos prieð vietos valdþià.



NAFTININKØ PROFESINË SÀJUNGA

Apie mus dar skaitykite:

       www.naftininkai.pramprof.lt
         www.lpsk.lt
        www.lprofsajungos.lt
       laikraðtyje „Lietuvos profsàjungos”

     

SUSITIKINËJA
SU DARBUOTOJAIS

Naftininkø profesinës sàjungos atstovai lankosi padali-
niuose ir susitikinëja su darbuotojais. Jie raginami infor-
muoti apie nesaugias darbo sàlygas, o tai darbuotojai
vis dar vengia ar baiminasi daryti.

Naftininkø profesinës sàjungos pirmininkë Virginija Vili-
mienë sako, kad „baimës akys didelës, þmonës linkæ
geriau apie problemas nutylëti, kad tik nepakenktø sau,
kad tik nebûtø sumaþintas metinis vertinimas”. „O juk ið
tikrøjø yra prieðingai: darbdavys iðskirtiná dëmesá dabar
skiria darbø saugai, ir darbuotojai bus net skatinami uþ
tai, kad informuoja apie problemas“, - primena pirmininkë.
Be to, su sauga susijusios problemos, - jeigu nereikalau-
ja daug investicijø, - tuoj pat ir iðsprendþiamos, o tais atve-
jais, kai trûkumams paðalinti reikia daugiau lëðø, jie
suraðomi pagal prioritetus á eilæ ir taip pat bûna paðali-
nami.

Darbuotojø taip pat teiraujamasi, ar jiems pakanka in-
formacijos, raginama naudotis vidiniu tinklalapiu – in-
tranetu, kuriame profesinë sàjunga dabar jau gali ir pati
publikuoti savo informacijà. Galimybæ prieiti prie intrane-
to turi daugelis darbuotojø.

NEAPGALVOTAS ÞINGSNIS
BRANGIAI KAINUOTI

Nors profesinë sàjunga atstovauja visiems ámonës dar-
buotojams, taèiau gina tik savo narius. Tai ypaè aktualu
maþinant etatø, kai dël kiekvieno nario, kurá palieèia reor-
ganizacija, profsàjunga derasi atskirai.

Taèiau kai kurie net ir ilgameèiai profsàjungos nariai

nusprendþia ið jos iðstoti, në nepaaiðkinæ, kodël. Tie-
sa, profsàjungà jie prisimena gavæ atleidimo lapelius,
- tada jau reikalauja bûti ginami.

Deja, vien paraðæs praðymà priimti á profsàjungà
automatiðkai jos nariu netapsi, - ástojimo-priëmimo
faktà turi patvirtinti taryba. O profsàjungos tarybos
nariai daþniausiai tokiø „iðdavysèiø“ neatleidþia ir
praðymo netenkina. Mat toks lengvas “migrantø”
gràþinimas á organizacijà bûtø neteisingas tø darbuo-
tojø atþvilgiu, kurie visada mokëjo nario mokestá.

STRUKTÛRINIAI PERTVARKYMAI
ELEKTRINËJE

Profesinës sàjungos tarybos narys Jonas Þlibinas
mus informavo apie pertvarkymus elektrinëje.

Naftininkø profesinë sàjunga inicijavo konsultaci-
nius susitikimus su „ORLEN Lietuva“ vadovybe.
Kadangi sujungiant darbo funkcijas darbuotojams
reikia papildomø þiniø, profsàjungos atstovai tarësi
dël apmokëjimo uþ kvalifikacijos pakëlimà. Susitarta
dël vienkartinës iðmokos tiems, kurie ásisavins visà
programà.

Susitarta, kad maksimalus teoriniø þiniø ágijimo
ir praktiniø ágûdþiø ásisavinimo laikotarpis - treji
metai.

GINÈAS DËL PERTRAUKOS
PAVALGYTI

Ne vienerius metus vyksta ginèas tarp darbdavio
ir Naftininkø profesinës sàjungos atstovø dël
pertraukos pavalgyti ir pailsëti suteikimo Vamzdynø
ir terminalo operacijø padalinio Terminalo operacijø
grupës naftos produktø operatoriams. Pagal suminæ

trumpos þinios *** trumpos þinios *** trumpos þinios
trumpos þinios *** trumpos þinios *** trumpos þinios

darbo laiko apskaità dirbantys operatoriai mano, kad
su darbo specifika susijusios aplinkybës neleidþia turëti
konkretaus laiko pavalgyti ir pailsëti, todël jiems turëtø
bûti suteikta galimybë pavalgyti darbo laiku.

Vamzdynø ir jûriniø terminalø direktorius Linas Bauþys
ásitikinæs, jog darbuotojai gali turëti pertraukas konkreèiu
laiku, per kurá gali palikti darbo vietà. Tokios pertraukos
á darbo laikà neáskaitomos.

Geguþës 8 d. ávykusiame AB „ORLEN Lietuva“
administracijos ir darbuotojø atstovø susitikime
direktorius L. Bauþys ápareigotas iki geguþës 14 d.
sudaryt i pertraukø graf ikà darbuotojams. Jei
darbuotojams dël su darbu susijusiø prieþasèiø
pertrauka nebûtø suteikta, uþ ðá laikà bûtø apmokama.

Profesinës sàjungos atstovas Vamzdynø ir terminalo
operacijø padalinyje Rimantas Drungys sako, kad
ginèas dël pietø pertraukos vyksta jau seniai ir turi
jau „principinës kovos“ poþymiø. „Maþdaug prieð
ketverius metus këlëme tà klausimà, tuomet buvo
pakelti atlyginimø tarifai ir þmonës nusiramino. Dabar
pusantrø metø vël vyksta kova, o pati problema jau
kokiø aðtuoneriø-devyneriø metø senumo“, - pasakoja
naftos produktø operatorius. Jo teigimu, kituose
padaliniuose pavyksta ðià problemà iðspræsti, nes
padaliniø vadovai supranta, jog árengimai dirba visà
parà ir nuo jø pasitraukti nevalia. „O èia, atrodo, yra
principo reikalas – bet kokia kaina taupyti pinigus“, -
svarsto R. Drungys.

Pasak jo, profesinë sàjunga nenuleis rankø ir kovos
tol, kol bus priimtas darbuotojø atþvilgiu teisingas
sprendimas. Jam antrina ir Naftininkø profesinës
sàjungos pirmininkë Virginija Vilimienë: „Ðis klausimas
buvo keliamas jau  keletà metø, tam sugaiðta daug laiko.
Kai darbdavys nenori mûsø iðgirsti, profesinës sàjungos
pozicija bûna grieþta“.

Rugpjûèio 15 dienà Rima
ðvæs 25 metø darbo naftos per-
dirbimo gamykloje sukaktá. Èia
ji atvyko su paskyrimu tik pa-
baigusi Kauno politechnikos
institutà.

„Kai atvykau dirbti, dar vyko
mano árenginio statybos, ku-
rios truko visus metus. Maèiau,
kaip buvo statomas árenginys,
taigi þinau, kaip buvo anks-

èiau, kaip yra dabar. Þodþiu, teko pajusti visus
pokyèius“, - pasakoja paðnekovë. Karjerà Rima pradë-
jo paprasta operatore, vëliau tapo S-300 vyr. opera-
tore, o po reorganizacijos dirba Gamybos padalinio
Nr. 2  Árenginio Nr. 3 vyresniàja operatore.

Á profesinæ sàjungà R. Joskaudaitë ástojo pirmosio-
mis darbo gamykloje dienomis, o lydere, netikëtai
paèiai sau, tapo neseniai. „Kaþkaip visai nelaukiau,
bet kolegos parodë pasitikëjimà manimi, o að pasis-
tengsiu jø neapvilti. Tikiuosi, kad galësiu kam nors
padëti ir kad apskritai bûsiu naudinga, uþsiimdama
ðia veikla“, - sako „naujai iðkeptoji“ lyderë. Bet kol

kas ji dar tik bandanti suvokti, kokià atsakomybæ
gavo ir kà galësianti nuveikti: „Bandau pasidalinti
informacija, kurià gaunu, kad þmonës bûtø infor-
muoti apie tai, kas vyksta ámonëje. Manau, kad tai
tik pradþia“.

Paklausta, kokios darbuotojø nuotaikos jos
padalinyje, Rima atsako, kad yra visokiø. „Ne
paslaptis, kad profsàjungos atstove tapau dël nela-
bai skaidraus kolegos darbo. Todël dabar yra la-
bai daug nusivylusiø, pasipiktinusiø þmoniø. Tik
nemanau, kad vieno þmogaus darbas sulyginti-
nas su visos profsàjungos veikla... O að, þinoma,
stengsiuosi veikti skaidriai...“

Naujoji profsàjungos atstovë ásitikinusi, kad prof-
sàjungà ámonëje turëti bûtina, nes ji priverèia darb-
davá padoriai elgtis su darbuotojais. „Visiems
niekada neátiksi ir darbe, ir gyvenime apskritai. Tai
puikiai suprantu. Man svarbiausia, kad mano
paèios sàþinë bûtø rami. Gal kartais ir neiðeina
padaryti ko nors taip gerai, kaip norëtøsi, taèiau
sàþinë turi bûti rami. Visada stengiuosi gyventi ir
dirbti dorai“, - ðirdá atveria Rima.

O tiems þmonëms, kurie postringauja, esà prof-
sàjunga nieko neveikia, kad ji nupirkta ir pan.,
Rima turi kà atsakyti. „Gera keliauti á rojø ant sve-
timos kupros“, - ironiðkai vertina tuos, kurie ven-
gia profesinës sàjungos gailëdami pinigø nario
mokesèiui.

„Jei taupote tuos pinigëlius, tai ir taupykite, -
sako jiems profsàjungininkë. - O að mokësiu na-
rio mokestá profsàjungai, nes manau, kad ji èia,
mûsø bendrovëje, turi bûti ir padëti þmonëms ir
nebûtinai dalinti kà nors materialaus...Þmonës,
kurie darbuojasis profsàjungoje, atlieka tikrai nau-
dingà ir bûtinà darbà. Turi bûti kokia nors jëga,
kad darbdavys elgtøsi padoriai...“.

Susipaþinkime: naujoji profsàjungos atstovë
Rima Joskaudaitë

Vyksta  Naftininkø profesinës sàjungos vyresniøjø atstovø rinkimai padaliniuose. Nariø pasitikëjimo mandatà
pakartotinai gavo Lionë Sierikova, Antanas Valickas, Sigitas Kazlauskas.

O ðtai GP Nr. 2 Mazuto giluminiame perdirbimo komplekse vyresniàja profesinës sàjungos atstove
neeiliniuose rinkimuose iðrinkta Rima Joskaudaitë.

Tæsiame tradicijà skaitytojus supaþindinti su naujais iðrinktais darbuotojø atstovais.

Kreivos ðypsenos
-  Þinai, mano virðininkas toks ðiknius, -   sako
vienas bendradarbis  kitam ir atsisukæs
pamato stovintá  virðininkà. -  Na... að... geràja
ðio þodþio prasme.

***
Direktorius pasikvieèia pavaldiná ir sako:
- Girdëjau, kad nuolat melþiate Dievo
didesnio atlyginimo. Ar tai  t iesa?
- Taip, pone direktoriau.
- Tokiu atveju informuoju, kad Jûsø noras
niekada neiðsipi ldys.
-  Kodël gi , pone direktoriau?
- Nemëgstu, kai mano pavaldiniai á
aukðtesnes instituci jas kreipiasi apeidami
mane.

***
-  Kaip þmonës eidavo á  darbà, kai dar nebuvo
iðrastas laikrodis?
- Tuo metu populiarus buvo toks darbas, á
kurá nepavëluosi. Vergove vadinosi.

***

Vadovas kalbasi su jaunuoliu, norinèiu
ásidarbinti :
-  Mûsø ámonëje labai rûpinamasi ðvara. Ar
nusivalëte kojas á  kil imëlá  prieð áeidamas?
- Taip, þinoma.
- Antra, ið savo darbuotojø reikalaujame
teisingumo. Jokio ki limëlio ten nëra.

***
Komisi ja pri iminëja naujà namà, tikrina garso
izoliaci jà. Du komisijos nariai uþëjo á  ðalia
vienas kito esanèius kambarius. Vienas jø
garsiai  ðaukia:
-  Girdi mane?
- Kvai ly, að tave matau!

***

Ministras sako skyriaus virðininkui:
-  Iðkviesk mano maðinà.
Virðininkas – savo pavaduotojui:
-  Iðkviesk patrono maðinà.
Pavaduotojas – dispeèeriui:
-  Karietà ðefui, kad j á  kur.
Dispeèeris – garaþo virðininkui:
-  Ratus mûsø beþdþionei!


